
نمایندگان بخش خصوصی می گویند اگر بودجه 
در مســیر درســتی قرار نگیرد دود چالش های آن 
مستقیم به چشم فعالان اقتصادی وارد می شود 
به همین جهت از نمایندگان مجلس می خواهند 
کــه برای ســال ســخت پیــش رو کــه دولــت آن را 
مثبت پیش بینی کرده است واقعیت ها را ببینند 
و اجــازه ندهند با کســری بودجه فشــار مالیاتی بر 

تولیدکنندگان بیشتر شود.
خواسته دیگر بخش خصوصی از تأییدکنندگان 
بودجه این است که از بودجه عمومی مقدارى که 
دولت را به ســمت کوچک ســازی و چابک شــدن 
هدایــت کند،  بکاهد و از طرفی بر بودجه عمرانی 
بیفزایــد تا رونــق تولید اتفــاق بیفتــد. در این باره 
نظــرات ســه نفــر از فعــالان بخــش خصوصی را 

گرفتیم که در ادامه می آید:
ë ارز دولتی همیشه مورد سوء استفاده قرار می گیرد

مهدی پورقاضی عضو هیأت نمایندگان اتاق 
بازرگانی تهران درباره اینکه بخش خصوصی چه 
انتظــاری از بودجــه 1400 دارد به »ایــران«، گفت: 
»ســال گذشــته در بودجــه ارز 4200 تومانــی برای 
واردات کالاهای اساســی در نظر گرفته شد که این 
امر بشدت مورد انتقاد قرار گرفت چرا که همواره 
بخــش خصوصی بر این امر تأکید کــرده که برای 
اقتصاد سالم و بدون فساد نیازمند ارز تک نرخی 
هستیم.« او ادامه داد: »در بودجه 1400 دولت ارز 
4200 تومانــی را بــه 10 الی 11 هزار تومان رســانده 
اســت که این امر نیز نشــان می دهد که برای سال 
آینــده بانــک مرکــزی تمایلــی به ســمت ارز تک 
نرخــی ندارد و می خواهد چند نرخی بــودن ارز را 
حفظ کند. ما دوباره هشــدار می دهیم که حرکت 
به این ســمت به ضرر اقتصاد است بدین جهت 
از نماینــدگان مجلــس در بررســی لایحــه بودجه 
می خواهیم که ارز را به سمت تک نرخی هدایت 
کنند و اجازه ندهند اتفاقی که سال های گذشته رخ 

داد برای سال آینده هم تکرار شود.«
پورقاضــی اظهارداشــت: »ارز دولتــی همواره 
مورد سوء اســتفاده قــرار می گیرد و بعضــاً افرادی 
که از آن استفاده می کنند به دنبال منافع شخصی 
خــود هســتند، از ایــن رو بــرای جلوگیری از فســاد 

در اقتصــاد و اینکــه اقتصــاد دوبــاره لطمــه نبیند 
امیدواریم که نمایندگان مجلس به این خواســته 
بخــش خصوصی که در راســتای شــفافیت مالی 

است توجه کنند.«
ë جلوگیری از دست و دلبازی

رئیس کمیسیون صنعت و معدن اتاق تهران 
گفــت: »نکتــه دیگری کــه در بودجــه تقدیمی به 
مجلس رخ داده و ضرورت دارد به آن توجه شود، 
جلوگیری از دست و دلبازی است. بررسی بودجه 
نشــان می دهد که دولت در تخصیص بودجه به 
برخی از بخش ها و ارگان ها بســیار سخاوتمندانه 
عمل کرده اســت و این گویای آن است که مجدداً 
دولــت مایــل نیســت از بودجــه عمومــی بکاهــد 
و همچنــان ســعی کــرده بودجــه خوبــی را بــرای 
دســتگاه های دولتــی در نظر بگیــرد و منابع مالی 
خــود را از طریق مالیــات تأمین کند. این در حالی 
اســت که افزایش فشــار بــرای دریافــت مالیات از 
فعــالان اقتصادی در شــرایط ســخت و تحریمی 
کشور جلوی فعالیت بخش خصوصی را می گیرد. 
اعضای اتاق بازرگانی امیدوار هستند که مجلس 
بودجــه را بــه ســمتی هدایــت کنــد کــه از بودجه 

عمومی کاسته شود.«
او خاطرنشــان کــرد: »توصیــه جــدی کــه بــه 
دولت دارم این اســت که برای کوچک سازی خود 
برنامه ریــزی کند و وضع موجــود دولت را به یک 
ســوم کاهش دهــد چرا کــه کوچک ســازی دولت 
باعــث دو اتفاق می شــود یــک کاهش تخصیص 
بودجه عمومی و دو چابک سازی که همه سال ها 

انتظار آن را می کشند.«
ë بودجه به کدام بخش ها برسد؟

قاضی پور با بیان اینکه بودجه برای بخش های 
غیرضرور که فعالیت هــای آن ها اهمیت زیادی 
ندارد،  باید قطع شود و مسیر بودجه به سه بخش 
اصلی آموزش، بهداشت و امنیت تخصیص پیدا 
کند، گفت: »اگر ســال گذشــته بــرای حوزه امنیت 
بودجــه خوبــی لحاظ شــده بــود اکنــون، بــا وقوع 
ســیل در خوزســتان و سایر شــهرها دولت بودجه 
برای کمک داشــت و می توانســت از بروز هرگونه 
بحــران جلوگیــری کنــد. اگــر می بینیم کــه دولت 
بودجــه لازم برای ایــن حوزه ها ندارد به این دلیل 
است که بودجه به بخش هایی اختصاص یافته که 

اهمیت چندانی ندارند و این موضوعی است که از 
سال های خیلی دور هم بوده است.«

او افــزود: »یکی دیگــر از موضوعاتی که بخش 
خصوصــی می خواهد که در بودجه مورد پیگیری 
قــرار گیــرد، اجرایی شــدن اخــذ مالیــات از اماکن 
متبرکه اســت. خیلی از این مجموعه هــا با وجود 
کســب و کار و درآمد مناسب نســبت به پرداخت 
مالیات اقــدام نمی کنند لذا ضروری اســت که در 
بودجه ســال آینده به این امر توجه بیشتری شود. 
مالیات را تنها فعــالان اقتصادی و تولیدکنندگان 
نباید بدهند سایر بخش ها هم باید از قانون پیروی 

کنند.«
ë بر اساس واقعیت ها حرکت کنیم

عضو اتاق بازرگانی ایران تصریح کرد: »دولت 
بایــد قبــول کند که با بحران مواجه شــده اســت و 
بایــد برای ســال آینــده بودجه خاص و براســاس 
واقعیت هــای موجــود داشــته باشــد. اگــر دولت 
بودجه جمع و جور نداشته باشد عملًا به اقتصاد 
کشــور لطمــه وارد می شــود و در نهایــت بخــش 

خصوصی است که آسیب جدی می بیند.«
احمــد خــوروش عضو اتــاق بازرگانــی ایران 
هــم دربــاره اینکــه بخــش خصوصــی از بودجه 
ســال آینــده چــه انتظاراتــی دارد بــه »ایــران«، 
گفت: »یکی از انتظاراتی که بخش خصوصی از 
بودجه ســال آینــده دارد و این امر کمک می کند 
تا فعالان اقتصادی با وضعیت بهتری فعالیت 

کننــد، تخصیص بودجه مناســب بــه طرح های 
عمرانی است به گونه ای که با تخصیص بودجه 
به طرح هایــی که به دلیل کمبود بودجه متوقف 

شدند دوباره فعال شوند.«
او ادامه داد: »نکته دیگری که در بودجه انتظار 
می رود به آن توجه شود، توجه به صادرات است. 
اگر در بودجه فضای مناسبی برای صادرکنندگان 
و فعــالان اقتصــادی در نظر گرفته شــود می توان 
رقــم صــادرات غیرنفتــی را افزایــش داد؛ البتــه 
منظــور صــادرات کالاهای تولید شــده اســت چرا 
که ما هم مخالف با خام فروشــی هستیم. در این 
حوزه تســهیل شــرایط بســیار کمک می کنــد و در 
نهایــت حرکت به این ســمت باعث می شــود که 

درآمد های دولت افزایش پیدا کند.«
عضو اتــاق بازرگانی ایــران در ادامه یادآور 
شــد: »برای آنکه بودجه ســال 1400 عملیاتی 
باشد بهتر است که براساس واقعیت های روز 
حرکت کــرد. به نظر می رســد که بخش هایی 
از بودجــه با واقعیت های روز همخوانی ندارد 
و خوشــبینانه دیــده شــده اســت. در چنیــن 
شــرایطی قطعــاً بخــش خصوصــی لطمــه 
می بینــد چــرا کــه بــا بحــران بودجــه دولــت، 
بخش خصوصــی هم با چالش جدی مواجه 
می شــود و حتی احتمال دارد که دولت آینده 
برای جبران کســری بودجه به سمت افزایش 

مالیات ها حرکت کند.«

ë دود چالش ها در چشم فعالان اقتصادی
همچنین احمــد کیمیایی اســدی عضو هیأت 
نماینــدگان اتاق بازرگانی تهران دربــاره انتظاراتی 
که بخش خصوصی از بودجه ســال آینــده دارد به 
»ایران«، گفت: »به نظر می رســد بودجه تقدیمی 
بــه مجلس نیاز به چکش کاری های زیــادی دارد و 
بایــدی به گونه ای تدوین شــود که احتمال کســری 
بودجه سال آینده دولت به حداقل برسد، زمانی که 
دولت با کسری بودجه روبه رو می شود با مشکلات 
و چالش هایی مواجه شــده که دود آن مســتقیم بر 
چشــم فعــالان اقتصادی وارد می شــود. لــذا برای 
جلوگیری از هرگونه مشــکل باید بودجه براســاس 
واقعیــت باشــد نه احتمال هایــی که ایــن روزها در 
مورد فروش نفت و ســایر موارد داده می شــود.« او 
ادامــه داد: »بارهــا نمایندگان بخــش خصوصی از 
دولت ها خواستند که ساختار بودجه نویسی اصلاح 
شــود ولی این امر در هیــچ دوره ای مورد توجه قرار 
نگرفته اســت اگر مجلس بتواند ســاختار بودجه را 
تغییر دهــد به طور قطع اتفاق هــای خوبی در این 
حــوزه رخ می دهد و می توان دخل و خرج را کنترل 
کرد و اجازه نداد برخی از دستگاه ها بدون حساب و 

کتاب هزینه کنند.«
ë نظارت بر هزینه کرد دستگاه  ها

عضــو کمیســیون بــازار پــول و ســرمایه اتــاق 
کــه  کارهایــی  از  کرد:»یکــی  تصریــح  بازرگانــی 
مجلــس در مــورد بودجه هــای تخصیــص یافته 
بایــد انجام دهد نظارت بر هزینه کرد دســتگاه ها 
است. نباید اینگونه باشد که دستگاه ها بخصوص 
مجموعه هــای زیان دهنده با خیــال راحت خرج 
کننــد و هیچ مجموعه ای بر عملکرد آنها نظارت 
نکنــد، مجلس می توانــد بودجه ایــن بخش ها را 
بشدت تقلیل دهد تا بار مالی آنها بر اقتصاد کمتر 
شــود.« او گفت: »خرج کردن دستگاه های دولتی 
هنر نیســت و ایــن امر بشــدت به اقتصــاد لطمه 
وارد می کنــد لذا باید بودجه به ســمت شــفافیت 
کامــل هدایــت شــود و دســتگاه ها بدانند کــه قوه 
مقننــه نظارت دقیق بــر فعالیت آنهــا دارد. آنها 
باید یاد بگیرند که صرفه جویی کنند. همانگونه که 
دولت به دنبال اخذ مالیات از تولیدکنندگان است 
می تواند نظارت خود را بر دستگاه ها بیشتر کند تا 

پول ملی صرف هزینه های غیرضرور نشود.«
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گفت و گو با فعالان بخش خصوصی برای سمت و سوی بودجه 1400

بودجه با فعالیت بخش خصوصی گره خورده است
مرجان اسلامی فر

خبرنگار 

افتتاح راه آهن خواف - هرات با حضور رؤسای 
جمهوری ایران و افغانستان

وزیر راه و شهرسازی با اشاره به افتتاح راه آهن خواف - هرات طی روزهای آینده، 
گفت: در دوره اخیر بزرگ ترین رکورد توسعه شبکه ریلی با ۵۳00 کیلومتر اتفاق 
افتاده اســت. محمد اســلامی، اظهار کرد:  توســعه زیرســاخت های ریلی بحث 
بســیار مهمی بوده که سال هاســت مــورد تأکید رهبر معظم انقلاب اســت. در 
سیاســت های کلی نظام برای جهت گیری توسعه مورد تأکید قرار گرفته است. 
وی تصریح کرد:  رئیس جمهوری نیز شــخصاً اعتقاد ویژه ای به توسعه راه آهن 
دارد، آقــای روحانــی هر هفتــه از بنده پروژه های ریلی کشــور را پیگیری می کند. 
وزیر راه و شهرســازی با اشــاره به اینکه رئیس جمهــوری خیلی پیگیر طرح های 
ریلــی اســت، ادامــه داد: وعــده دولــت این بــوده که 5 اســتان را به شــبکه ریلی 
متصل کند؛ این وعده محقق شد، البته یکی از پروژه ها یعنی میانه – بستان آباد 
- تبریز مقداری باقی مانده که در حال انجام آن هســتیم. اســلامی یادآور شــد: 
 این خط  آهن را به ایستگاه خاوران می رسانیم و از این ایستگاه تا ایستگاه قبلی 
تبریز یک پروژه سنگین و پرهزینه ای است که باید یک تمهید مالی برای آن در 
نظر گرفته شــود. وی تأکید کرد: در زمان حاضر نیز 7 پروژه ریلی کاملًا فعال را 
دنبال می کنیم که طول شــبکه ریلی کشــور را از 10 هــزار و 700 کیلومتر )ابتدای 
روی کار آمدن دولت روحانی( به 16 هزار کیلومتر ریل )تا پایان دولت دوازدهم( 
می رســاند.  در مراســمی از فناوری چــرخ منو بلوک و سیســتم ترمز پنوماتیک 
واگن های باری رونمایی شــد. در این مراســم که با حضور وزیر راه و شهرســازی 
و مدیرعامــل راه آهن جمهوری اســلامی ایران برگزار شــد همچنین نخســتین 
قرارداد هــای تجــاری در زمینه تولید چرخ منو بلوک و سیســتم ترمز پنوماتیک 

منعقد شد./ تسنیم

خودروهای همکلاس از قیمت گذاری خارج می شود
رئیس شورای رقابت از انجام بررسی ها برای خروج خودروهای رقیب و همکلاس 
از دســتورالعمل قیمت گذاری این شــورا خبر داد. رضا شــیوا، دربــاره خودروهای 
جدیدی که مشمول قیمت گذاری خواهند شد، گفت: با توجه به انحصاری بودن 
بازار خودرو، شورای رقابت براساس قانون، موظف به ورود و تعیین دستورالعمل 
قیمت گذاری است و در مورد خودروهایی که جدید شناسایی شوند به عنوان مثال 
با پلتفرم متفاوت باشند، قیمت گذاری انجام خواهد شد. وی افزود: قیمت گذاری 
خودروهای جدید براساس روش کلینیک انجام می شود که طی آن 10 تا 12 خبره 
مستقل قیمت گذاری خودرو گزینش شده و در رابطه با قیمت، نظر خود را اعلام 

می کنند و در نهایت قیمت ها بررسی و مورد تأیید شورا قرار خواهد گرفت./ ایسنا

بیمه  های تکمیلی مکلف به پرداخت هزینه تست 
کرونا هستند

رئیــس کل بیمــه مرکزی گفت: تســت کرونا در شــرایطی کــه متخصص ریه و 
عفونی انجام آن را تشــخیص بدهند و لازم بدانند به عنوان هزینه قابل قبول 
در شــرکت های بیمــه تلقی می شــود وشــرکت ها، هزینــه آن را بایــد به تحت 
پوشــش ها بپردازند. غلامرضا سلیمانی درباره میزان زیان های ناشی از کرونا 
که تا کنون از سوی شرکت های بیمه ای پرداخت شده اظهار داشت: از ابتدای 
شــیوع ویروس کرونا در ســطح کشور، چند اقدام مشــخص را انجام دادیم که 
اولین اقدام، این بود که هزینه بیماری کرونا تحت پوشش بیمه تکمیلی قرار 
گرفــت و هزینــه درمــان افراد مبتــلا به کرونا که تحت پوشــش بیمــه تکمیلی 

درمان هستند، توسط شرکت های بیمه ای پرداخت می شود. / ایلنا


